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Når dette skrives er Solrød 
Strands Grundejerforenings 
vagt ordning 7 måneder gam
mel, 489 medlemmer af SSG er 
medlemmer i vagtordningen, 
og 41 familier i strandområdet 
er, takket være vagtordningen, 
sluppet for indbrud siden ord
ningen startede i juli 2011. 

OK, at skrive, at 41 familier er slup-
pet for indbrud alene på grund af 
vagtordningen, er muligvis en lidt 
kreativ tolkning af indbrudsstatistik-
ken for 3. og 4. kvartal i 2011, men 
dog en meget rimelig tolkning al den 
stund, at Solrød er den eneste af de 
4 kommuner, hvor antallet af indbrud 
faldt, oven i købet markant, i det 
sidste halve år af 2011. Selv under 
indbrudsbølgen på Sjælland i slut-

ningen af 2011, hvor det samlede an-
tal indbrud i 4. kvartal steg med 4% 
i Solrød kommune, faldt antallet af 
indbrud i strandområdet med 19%.  

Indbrudsstatistikken
I sidste nummer af Strandsiden hav-
de vi indbrudsstatistikken for de tre 
første kvartaler i 2011, og nu har vi 
fået 4. kvartal med. Det ser sådan ud:
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Den 18. november 2011 havde vi TV2 News på besøg. Omtalen af vagtordningen var med i nyhedsudsendelserne hele dagen. 
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Hele Solrød Kommune  
 2010 2011 Ændring i %
  1. kvartal 139 126 -9
  2. kvartal 107 53 -50
  3. kvartal 163 45 -72
  4. kvartal 133 138 +4
 
Strandområdet  
 2010 2011 Ændring i %
  1. kvartal 48 35 -27
  2. kvartal 30 18 -40
  3. kvartal 47 15 -68
  4. kvartal 48 39 -19

Sammenligner vi de samlede tal for hele året i 2010 
og 2011 er der et fald i indbruddene på 33% fra 
2010 til 2011 i hele Solrød Kommune, og et fald på 
40% for strandområdet.

De tilsvarende tal for Greve, Køge og Roskilde er:
Greve: En stigning på 7%
Køge: En stigning på 1%
Roskilde: En stigning på 18%

Politiets indsats
I sidste nummer af Strandsiden skrev vi, at vi også 
er glade og taknemmelige for politiets forøgede 
indsats mod tyverier i hele politikredsen, og at 
denne indsats givet har været en medvirkende år-
sag til faldet i antal af indbrud i Solrød.

Men at faldet er så markant i Solrød kan sandsyn-
ligvis tilskrives vagtordningen, og den forøgede 
opmærksomhed, som medlemmerne i ordningen 
har på tyveriproblemet.

Vi glæder os især over følgende: 

Presse og TV
Det er lykkedes os at få en grundig dækning af 
vagt ordningen i presse og TV, og det har formentlig 
fået en del af tyveknægtene til at fravælge at begå 
indbrud i området på grund af den forøgede risiko 
for at blive opdaget. 

Synlighed
Vagtselskabets biler er hyppigt i området, og fører 
dagligt tilsyn med de 489 medlemmers ejendom-
me. En del af tilsynet foretages i tydelige GPS-biler, 
og eventuelle tyveknægte kan se, at der føres tilsyn. 
En del af tilsynet foretages i civile biler og til fods, 
og det giver tyveknægtene en forøget risiko for at 
blive opdaget på fersk gerning.

Tilkald
Medlemmerne i vagtordningen har muligheden 
for at tilkalde GPS hvis de ser noget usædvanligt 
i området. Denne mulighed er gratis når man er 

medlem, og mange medlemmer har benyttet sig 
af det. 489 medlemmer kan selvfølgelig se meget 
mere end GPS-vagterne kan, og derved bliver tyve-
knægtenes risiko meget større.

Opmærksomhed
Oprettelsen af vagtordningen har bevirket, at om-
rådets beboere er meget mere opmærksomme på 
usædvanlige tildragelser.

Muligheder for øjeblikkeligt tilkald
Ud over det daglige tilsyn af GPS-vagterne har 
medlemmerne i ordningen flere muligheder for at 
tilkalde GPS hvis de opdager noget på deres egen 
ejendom. Det kan være, at de er hjemme og ser 
ukendte personer i haven, at husets alarm går i 
gang, eller at naboer opdager noget. GPS kan være 
på ejendommen i løbet af ganske få minutter efter 
de er blevet tilkaldt.

Fastholde opmærksomheden
Vi glæder os over, at vagtordningen har fået en rig-
tig god start. Opgaven går nu ud på at fastholde 
opmærksomheden på at man skal reagere hvis 
man ser noget usædvanligt, ved at ringe til GPS 
eller politiet. 

Flere medlemmer
Og så ønsker vi os mange flere medlemmer i ord-
ningen. Jo flere vi er, jo mere tilsyn får vi, og jo 
mere usikkert og stressende bliver det at begå tyve-
ri i vores område. For et beskedent årligt beløb gi-
ver vagtordningen medlemmerne større sikkerhed 
og tryghed samt muligheden for at kunne tilkalde 
vagten, der kommer indenfor meget få minutter.  

Du kan melde dig til ordningen ved at 
maile navn, adresse, fastnetnummer og 
et eller flere mobilnumre til: 
preben.larsen1@skolekom.dk

Mobilnumrene bruger vagten til at kon-
takte dig, hvis der er noget galt på ejen-
dommen og du ikke er hjemme.

Du kan også ringe til Solrød Vandværk 
og melde dig til: 5614 0193
Eller sende en sms til 2083 3193, som er 
Hans Odders mobilnummer 

Prisen for at være med er 350 kr. om 
året. Beløbet opkræves af SSG sammen 
med vandregningen d. 1/5. Betalingen 
for perioden fra tilmeldingsdagen til 1/5 
opgøres forholdsmæssigt og sker ved 
bankoverførsel.
    
Se mere om vagtordningen på SSG’s 
hjemmeside: www.ssgsolrod.dk

Januar 2012: 
Solen skinner, fuglene spiser og flyver 

og stranden er helt ren. 
Det håber vi den er hele 2012.
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Nu nærmer foråret sig med hurtige skridt, 
det samme gør sæsonen for strandrens
ning.

Vi lærer hvert år af gode og mindre gode tiltag fra 
tidligere års afvikling af strandrensning og bortkør-
sel af fedtemøg. Alle erfaringer, gode som dårlige, 
har vi evalueret på henover vinteren, og vi føler os 
godt rustede til denne sæson.

Mellemdeponering
I 2011 lykkedes det at få en aftale med kommu-
nen vedrørende mellemdeponering af fedtemøget, 
inden det blev kørt på landbrugsjord. Denne aftale 
forsøges fornyet igen i år, således at vi slipper for 
at have bunker liggende på stranden ved Østre 
Strandvej.

Økonomi og nyt medlem
Vi har lidt penge med over fra sidste år, og så kan vi 
glæde os over, at Jersie Strands Grundejerforening 
har meldt sig ind i Strandrenselauget. Derfor har vi 
i 2012 et budget på 500.000 kr. plus det overskud 
der, forhåbentligt, genereres på Strandløbet.

Bestyrelsen er udvidet
I efterårets løb har vi udvidet bestyrelsen i Strand-
renselauget med 3 medlemmer mere, og vi har 
samtidigt konstitueret os anderledes end tidligere. 
Niels Hörup er valgt som ny formand, Preben Lar-
sen (SSG) er nyvalgt og varetager information og 
kommunikation, Carsten Højrup-Petersen (KSG) 
og ligeledes nyvalgte Allan Strassmann (KSG) er 
sponsorkoordinatorer. Sidste nyvalgte medlem er 
N.P. Christensen (JSG) som uden tvivl også kan 
forvente at blive sat i arbejde. Jette Zimmerman 

vare tager opgaven som sekretær og Hans Odder 
står for kontakten til entreprenører og aftagere.

Orientering
Vi følger op på ”slagets gang” med nyhedsmails til 
alle der er på vores mailliste samt med artikler og 
billeder i Solrød Avis. 

Hvis du er vejlaugsformand eller vejlaugskontakt, 
og vi ikke har dig på maillisten, så mail til 
preben.larsen1@skolekom.dk og meld dig til.

Vi ønsker alle en god sommer og lover, at Strand-
renselauget vil gøre hvad vi kan for at det bliver 
med en ren, indbydende og lugtfri strand.

StrandrenSning 2012
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Selv om dette num
mer først rammer 
m e d  l e m m e r n e s 
postkasse i marts, 
så vil jeg indlede 
mine skriblerier 
med at ønske læ
serne godt nytår. Vi 
har nu taget hul på 
2012, hvor udviklin
gen i den europæ
iske økonomi er 
usikker, og som vi 

lokalt ikke har de store muligheder for at 
påvirke. Vi kan i stedet kaste os over de op
gaver, hvor vi lokalt har en reel mulighed 
for at gøre en forskel.

Lars Nielsen, mangeårigt medlem af 
SSG’s bestyrelse, er død
Jeg blev trist til mode, da jeg læste i Sydkysten, 
at Lars var død. Han var et rart og ordentligt men-
neske, der besad den særlige evne at bruge sin tid 
– og sin store viden – på det han mente man kunne 
forandre. Det var som om, at han ikke ville spilde 
sin tid på noget, som man alligevel ikke havde ind-
flydelse på. 

Lars var dybt engageret i mange ting i Solrød Kom-
mune, hvor Strandområdet havde hans naturlige 
interesse. Her boede han med sin kone Tove, men 
det var også her han havde sin base som mange-
årigt medlem af SSG´s bestyrelse.

Han havde fokus på de store linjer, men var også 
omhyggelig med detaljerne – og særligt dem, der 
havde betydning for de store linjer. Selv om jeg 
kun har arbejdet sammen med Lars i de sidste af 
hans aktive år, så har jeg et klart og tydeligt indtryk 
af ham fra mine mange timers drøftelser om bl.a. 
lokalplanerne for Kystområdet og Solrød Strand-
vej, ligesom det omfattende samarbejde omkring 
SEAS NVE´s kabellægningsprojektet. Vi døbte det 
”Dialogbaseret kabellægningsprojekt”, der senere 
skulle blive en slags koncept for SEAS NVE i hele 
deres forsyningsområde. 

Lars var også Mr. Jernbane. Han brugt hundredvis 
af timer på Jernbanesagen, hvor han var arkitekten 

bag den opfattende analyse fra marts 2006 på ”Den 
forbandede jernbane” (frit citeret fra et ældre num-
mer af Strandsiden). Det var et væsentligt bidrag 
til, at Folketinget besluttede at udsætte beslutnin-
gen et par år om udbygningen af banekapaciteten 
mellem København – Ringsted, og der senere blev 
indarbejdet en række støj- og miljøinitiativer, der 
nu i 2012 bliver forhandlet endeligt på plads.

Vi har mistet en lokal ildsjæl, der på engageret vis 
har sat sit præg på udviklingen af Solrød Kom-
mune.  

Æret være Lars’ minde.

Hvad er lige forskellen på en Klimaplan og 
klimatilpasningsplan 
Der er efterhånden enighed blandt forskere og 
praktikere om, at klimaforandringer er menneske-
skabte og vi skal gøre noget for at reducere udled-
ningen af CO2. 

borgmeSterenS hjørne

Af Niels Hörup, 
Borgmester

Der er tradition for at Solrøds borgmester, i Strandsiden, kommenterer og svarer på 
spørgsmål fra Solrød Strands Grundejerforening om rigets tilstand, og vi er glade 
for, at Borgmester Niels Hörup vil fortsætte denne tradition. SSG er ikke politisk, og 
derfor er det naturligvis den til enhver tid siddende borgmester, der som talsmand for 
Byrådets beslutninger, bliver bedt om kommentarer.

Karlstrup Mose
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Lokalt i Solrød Kommune vil der også som følge 
af klimaforandringer forventes at komme kraftigere 
regnvejr samtidig med, at normalvandstanden i 
Køge Bugt stiger. Da vi er en Grøn Kommune, der 
tager klimaforandringerne alvorligt, arbejder vi 
med klima på 2 fronter. Dels forebygger vi ved – via 
tiltag i vores klimaplan - at nedsætte udledningen 
af CO2, dels er vi i gang med tiltag for at reducere 
oversvømmelser, som indgår i vores klimatilpas-
ningsplan, der er under revurdering. 

Biogasanlægget er et konkret eksempel på et ini-
tiativ, som skal reducere CO2 udledningen. Vi har i 
vores klimaplan sat som mål, at Solrød Kommune 
i 2025 har reduceret udledningen med 55%. Bio-
gasanlægget vurderes at bidrage med halvdelen, 
idet biogassen anvendes til produktion af varme og 
el i stedet for kul, olie og naturgas. 
 
Et konkret eksempel på et initiativ i klimatilpas-
ningsplanen er det kommende Vand- og natur-
projekt i Karlslunde og Karlstrup mose, som vi 
samarbejder med Greve kommune om. Effekten af 
projektet er bl.a. en reduktion i risikoen for klima-
betingede oversvømmelser i boligområderne, der 
støder op til moserne, da der skal etableres et ud-
løb mere til Køge Bugt.

I løbet af 2012 bliver Solrød Byråd præsenteret for 
en revideret klimatilpasningsplan. Den vil basere 
sig på et omfattende analysearbejde – bl.a. på bag-
grund af Greve Kommunes erfaringer - idet der skal 
tages stilling til betydelige millioninvesteringer. Vi 
skal sikre os, at vi tager de rigtige beslutninger, så 
vi undgår fejlinvesteringer, der rækker flere genera-
tioner ud i tiden. 

Vi kommer også til at forholde os til forudsigel-
serne om forhøjet vandstand i Køge Bugt i løbet 
af de næste 50-100 år. Skal vi have diger? Hvor 
høje? Hvornår? 

Det vil i den sammenhæng også være naturligt 
at inddrage og indtænke statens Naturplaner og 
Vandplaner i arbejdet med den reviderede klima-
tilpasningsplan, da de jo på mange måder hænger 
sammen. Der skal findes en balance mellem natur, 
miljø og mennesker.

Vagtordning
På det sidste kredsrådsmøde i Midt- og Vestsjæl-
lands Politi blev der orienteret om indsatsen mod 
indbrud, som havde resulteret i et samlet fald i an-
meldelser og et stigende antal sigtelser. 

Jeg orienterede om de gode erfaringer, der er gjort 
i Solrød kommune med det lokale samarbejde mel-
lem Solrød Strands Grundejerforening, Karlstrup 
Strands Grundejerforening og vagtselskabet GPS. 
Det har efter min opfattelse – sammen med en øget 
politimæssig indsats – haft en markant indflydelse 
på nedgangen i antallet af indbrud i kommunen 
som helhed. Det var politiet enig i. 

Initiativet virker, da vi bliver mere opmærksomme 
på hvad der sker i vores nærområde.  Vi tager an-
svar - også for vores naboer. Det skaber tryghed 
og indsatsen har en tydelig virkning, og det kan vi 
som kommune kun være meget tilfredse med. 

Strandrensning 2012
Bestyrelsen i Solrød Strandrenselaug går i februar 
2012 i gang med at planlægge strandrensningen 
for den kommende sæson, samt Strandløb 2012, 
hvor overskuddet ubeskåret går til forbedring af 
strandrensningen. Når vi kommer tættere på ”kick 
off”, så vil der komme flere oplysninger i Solrød 
Avis samt på SSG´s og Solrød Kommunes hjem-
mesider. 

Strandløbet 2010
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StatUS PÅ biogaSanlægget 
med FokUS PÅ eU-anSøgning

Centralt i biogasanlægget er reaktortankene, hvor organisk materiale omdannes til biogas i et iltfattigt miljø. Efter at biomassen er afgasset i 
reaktortankene, bliver den lagret og herefter leveret tilbage til landbruget i form af gødning. Biogassen udnyttes til produktion af el og fjernvarme.

Af Steen Danielsen, Biogaskonsulent

EUansøgning
I maj måned 2011 indsendte Solrød Kommune i 
samarbejde med VEKS en ansøgning til EU, hvor 
Solrød Kommune søgte støtte under IEE (Intel-
ligent Energy Europe). IEE har igangsat et initia-
tiv, der går under navnet Mobilizing Local Energy 
Investments (MLEI). Dette program yder støtte til 
fremme af lokal udvikling indenfor klima- og ener-
giområdet i EU. I 2011 blev der åbnet mulighed for 
at søge støtte via dette program til mindre projekter 
enten på kommunalt eller regionalt plan. I forhold 
til tidligere var dette en nyskabelse i EU og Solrød 
Kommune var med i første ansøgningsrunde.

Mod en endelig aftale i foråret 2012
Medio december 2011 modtog Solrød Kommune 
besked om, at ansøgningen var imellem de 6 pro-
jekter, de ville arbejde videre med frem mod en en-
delig aftale, og vi blev inviteret til Bruxelles den 17. 
januar 2012 for at fremlægge projektet og besvare 
spørgsmål. Solrød Kommune sendte en delegation 
på 6 personer til Bruxelles med borgmester Niels 
Hörup i spidsen.

Efter mødet den 17. januar modtog vi svar den 23. 
januar 2012. Det var en god præsentation og be-
svarelse på spørgsmål, vi havde leveret, og EU ville 
gerne arbejde videre frem mod en endelig aftale.

I det videre forløb har Solrød Kommune den 5. fe-
bruar 2012 besvaret yderligere nogle spørgsmål og 
overskrevet dele af den oprindelige ansøgning til 
det endelige aftaledokument med EU.

Med denne positive udvikling forventer vi, at hvis 
alt går vel kan aftalen med EU falde på plads i fe-
bruar eller marts 2012, hvorefter der arbejdes sam-
men med EU indenfor de kommende 30 måneder, 
hvor biogasanlægget skal være realiseret.

EUstøtte til rådgivning
EU-støtten skal anvendes til at realisere al nødven-
dig økonomisk-, juridisk- og teknisk rådgivning i 
forbindelse med projektet, herunder udarbejdelse 
af udbudsmaterialer i forbindelse med licitationer 
og aftaleindgåelser. EU støtten udgør 75% af de 
budgetterede udgifter eller ca. 4.6 mio. kr.

Den videre proces
Hvis der indgås aftale med EU, vil et af de væsent-
ligste spor i den videre proces være at få startet 
på en prækvalifikation af bygherrerådgiverydelsen, 
efterfølgende udbyde ydelsen i EU-udbud og ind-
gåelse af en aftale. Herefter igangsættes sammen 
med bygherrerådgiveren en proces med prækvali-
fikation og et nyt EU-udbud og indgåelse af aftale 
med totalentreprenøren, der skal projektere anlæg-
get, opføre det og efterfølgende drive biogasanlæg-
get i 5 år.

Sideløbende med dette spor arbejdes af flere andre 
spor, hvoraf der især skal nævnes to:

Færdiggørelse af udrådningsforsøg
Det første er færdiggørelse af udrådningsforsøg, 
hvor de igangværende forsøg på Risø afsluttes 
og der igangsættes 1. februar 2012 nye forsøg på 
forskningscenter Foulund under Århus Universitet. 

De nye forsøg er i endnu større skala end de tidli-
gere forsøg, og udføres så de er meget tæt på den 
proces der foregår i et biogasanlæg. Efter resul-
taterne fra disse forsøg foreligger i slutningen af 
april først i maj, laves en endelig businesscase på 
baggrund af tallene. Denne danner så baggrund for 
den endelige beslutning om realisering af projek-
tet.

Indgåelse af aftaler
Det andet vigtige spor er endelig indgåelse af af-
taler med leverandørerne af biomasse (gylle, pek-
tinrester og tang), aftagere af restprodukterne fra 
biogasproduktion og aftageren af biogassen. 

For tiden foregår der forhandlinger med landmæn-
dene og deres organisationer, dels som leverandø-
rer af gylle, og dels som aftagere af restproduktet 
fra biogasanlægget. Forhandlingerne forventes at 
vare frem til sommeren 2012, da en lang række 
problemstillinger skal afdækkes. 

Sideløbende med disse forhandlinger, opstartes 
endelige forhandlinger med CPKelco og VEKS 
frem mod indgåelse af endelige aftaler. Disse for-
handlinger forventes at opstarte, når der foreligger 
en ny businesscase på baggrund af udrådnings-
forsøgene.

Succesen skyldes tangen!
Det er lidt tankevækkende, vel især for beboerne i 
strandområdet, at den væsentligste årsag til Solrød 
Kommunes succes med EU skyldes tangen op-
samlet fra Køge Bugt. Dette er, på europæisk plan 
og måske på verdensplan, en nyskabelse, og inde-
bærer så store miljømæssige fordele, at der vur-
deres at være meget gode perspektiver i at arbejde 
videre med dette projekt. 
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Solrød Strands Grundejerforenings mange
årige næstformand Lars Nielsen er død. 

Det var med stor sorg bestyrelsen erfarede, at en 
af foreningens stærke støttepiller gennem mere 
end 40 år ikke er blandt os mere. Lars trådte ud af 
bestyrelsen for et par år siden af helbredsmæssige 
årsager, men var ved at komme ovenpå igen, da 
han ved et uheldigt fald sidst i januar, slog hovedet 
så alvorligt, at hans liv ikke var til at redde.

I Lars Nielsen havde SSG et særdeles kompetent 
og engageret bestyrelsesmedlem, som i kraft at sin 
uddannelse som arkitekt og byplanlægger på krea-
tiv vis altid kæmpede for, at Solrød Strand skulle 
blive et bedre sted at bo og at området skulle ud-
vikle sig på en bæredygtig måde.

Det kom blandt andet til udtryk i forbindelse med 
foreningens stærke engagement og ideer, da Sol-
rød Center skulle planlægges. I forbindelse med 
revurderingen af Køgevejen (den gamle 4 sporede 
betonlandevej 512) hvor Lars’ kreative ideer om en 
grøn Strandvej i stor udstrækning blev fulgt. 

Lars var også den store drivkraft og 
motivator i foreningens mangeårige 
kamp, sammen med Solrød Kom-
mune, imod den planlagte linie-
føring af den kommende jern-
bane København-Ringsted. En 
ulige kamp, vi desværre tabte. 

I Lars Nielsen havde Solrød 
Strand en varm fortaler for at 
bevare de rekreative værdier i lo-
kalområdet og utallige er de sager, 
hvor Lars visioner og overordnede 
sigtelinier har været med til at for-
hindre alt for kortsynede og middel-
mådige løsninger.

Bestyrelsen i SSG takker for de 
mange års inspirerende samar-
bejde og mindes hans varme 
menneskelige kvaliteter. Lars 
vil for altid være savnet. 

Æret være hans minde.

mindeord om 
tidligere beStYrelSeSmedlem 

arkitekt larS nielSen
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Mindst en gang om året mødes SSG’s be
styrelse med formændene og kontaktper
soner for vejlaug og grundejerforeninger i 
SSG’s område. På møderne drøftes aktu
elle emner.

Mødet i 2011 blev afholdt i aktivitetscentret i Sol-
rød Center den 24. nov. Kl. 19.00. Der deltog 24 
vejlaugsrepræsentanter samt Søren Vergo fra vagt-
selskabet GPS. 

Gensidig aktuel orientering. 
Det blev nævnt at stisystemet langs stranden ikke 
blev vedligeholdt, samt at der mangler affalds-
spande til hundenes efterladenskaber. Hans Odder 
henviste til kommunens Tekniske Administration. 
Lovede at kontakte kommunen hvis han fik en hen-
vendelse pr. mail.
 
Der fældes en række birketræer i nærheden af Sol-
rød Strandpark. Der var ingen der kendte noget til det. 

Der blev spurgt, om det er muligt at tinglyse med-
lemskab af et vejlaug. Det er det ikke umiddelbart, 
kun hvis det fremgår af lokalplanen eller af en 
eventuel salgsaftale. 

Vagtordningen
Preben Larsen orienterede om ordningen og hen-
viste til Strandsidens artikler. Han konstaterede 
at ordningen er en succes og fortalte om SSG’s 
tidligere initiativer så som naboovervågningskam-
pagnen mm. Endvidere fremhævede han at politiet 
også havde været mere aktive.

Der er i alt ca. 540 deltagere i ordningen pr 24/11-
2011, hvoraf de 436 kommer fra SSG og resten fra 
Karlstrup Strands Grundejerforening. I dag får vi 1 
times patruljering i døgnet. Jo flere der deltager i 
ordningen jo længere tid vil der blive patruljeret. 
Derfor opfordres alle til at markedsføre ordningen 
i vores område. 

Nogle mente, at den tidligere udsendte information 
var for omfattende, og derfor måske ikke var blevet 
læst. SSG vil bearbejde informationen og evt. gen-
udsende den pr. mail. 

Til sidst bad Preben Larsen alle GPS-medlemmer 
om at melde tilbage til ham, hvis de har haft ind-
brud.

Stranden og strandrensningen. 
Hans Odder orienterede og henviste i øvrigt til 
omtalen i ”Strandsiden”. Fortalte endvidere at 
”Strandrenselauget” har fået to nye medlemmer 
således, at der nu er 2 fra Solrød Strands Grund-
ejerforening og 2 fra Karlstrup Strands Grundejer-

forening. Jersie Strands Grundejerforening har 
besluttet at være med i strandrenseordningen og 
vil derfor få 2 pladser i ”Strandrenselauget”. Niels 
Hørup er blevet valgt til ny formand. 

På et spørgsmål fra salen kunne Hans Odder for-
tælle at strandreguleringen ved Østre Strandvej er 
fortaget i overensstemmelse med Miljøcenter Ros-
kilde, og at vi har en generel tilladelse til at fjerne 
strandroser. 

Egenbetaling af strøm til gadebelysning 
I forbindelse med det nye kommunebudget har 
kommunen undladt at indføre egenbetalingen, da 
det har vist sig, at det ikke kan betale sig at op-
kræve beløbet. 

Der er intet nyt om ændring af parkbelysningen på 
de veje, der ikke har fået nye lamper. 

Det blev nævnt, at kommunen overvejer at slukke 
lyset i en periode om sommeren for til gengæld at 
have mere lys om vinteren.

Hastigheden på de private veje 
Indledning ved Sven Mortensen, Birkevej 18. 
Sven Mortensen orienterede om den mangfol-
dighed af forskellige hastighedsskilte mm., der 
udfolder sig på vores veje. Alle med et formål, at 
motivere bilisterne til at sænke farten og tage hen-

VejlaUgSmødet i 2011

En mangfoldighed af forskellige hastighedsskilte mm., der udfolder sig på vores veje. 
Foto: Sven Mortensen
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syn til legene børn mm. Der findes ikke godkendte 
hastighedsskilte på mindre end 30 km/t. Hvis vejen 
indrettes til opholds- og legeområde, hvilket kan 
være dyrt, kan der skiltes med 15 km/t. 

Solrød Strands Grundejerforening vil tage skilte-
spørgsmålet op med politiet og herefter over-

veje, om det skal være et punkt på generalforsam-
lingen. 

Eventuelt. 
Solrød Strands Grundejerforenings planer med 
”Havets Hus” for enden af Østre Strandvej (se 
Strandsiden, november 2011) blev omtalt. Nogle 

mente at ambitionsniveauet var for lavt, men SSG 
må konstatere, at vi mangler 20 mill. kr. for at kun-
ne gennemføre det foreslåede projekt, der i øvrigt 
tilfredsstiller kommunens krav. 

Havets hus

Solrød StrandS grUndejerForening
Strandsiden
Strandsiden er medlemsblad for 
Solrød Strands Grundejerforening. 
Strandsiden udkommer to gange 
om året i et oplag på 2000, og 
uddeles til foreningens medlem-
mer, Byrådet i Solrød, pressen og 
foreningens øvrige samarbejds-
parter. 

Redaktion af dette nummer:
Hans Odder (ansvarshavende)
Preben Larsen
Poul Pangø

Bestyrelsen:

Formand
Hans Odder
Gøgevej 10
Tlf: 5614 8896
Hans@solrodvand.dk

Næstformand
Poul Pangø
Gl. Køgevej 44
Tlf. 5614 0071

Sekretær
Kaare Halse
Engvej 8
Tlf: 5614 1868

Kasserer
Berit Bjergbæk Olsson
Pilevej 3
Tlf: 5614 3335

 

Bestyrelsesmedlemmer
Preben Larsen
Vestre Grootsvej 12
Tlf. 5614 2848

Keld Wohlert
Solrød Strandvej 42A
Tlf. 5614 2246

Henrik Leidersdorff
Lille strandvænget 3
Tlf: 2011 1050

Suppleant
Jens Bang Liebst
Duevej 2
Tlf: 2940 5000

Forretningsfører
Solrød Vandværk
Engvangen 14
Tlf. 5614 0193

Revisor
Mathias Fisker
Spurvevej 9
Tlf: 5614 0470

Revisorsuppleant
Mark Deelman
Ingholtsvej 7
Tlf: 5614 6564
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Gennem årene har Solrød Strands Grund
ejerforening (SSG) brugt meget tid og en 
del penge på området omkring Staunings 
Ø. Det er gjort med glæde og i samarbej
de med grundejerforeningerne i Jersie og 
kommunen. Selv om området er uden for 
vort ”pastorat”, har SSG alligevel fundet 
området så unikt og værdifuldt, at involve
ring er faldet naturligt.

Nogle ønsker er dog blevet afvist af Skov- og Na-
turstyrelsen. Høst af tagrør, oprensning af laguner-
ne samt etablering af øget/stabil gennemstrømning 
fra vandløbene der udmunder i lagunerne, har ikke 
været muligt.

Nu ser det imidlertid ud til, at der er sket en æn-
dring, jævnfør det sidste udspil fra Miljøministe-

ren. I december 2011 trådte Natura 2000 planerne 
2010 – 2015 i kraft.

Her kan man, under indsatsområde 147, blandt 
andet læse følgende: 

Områdebeskrivelse 
Habitatområdet, der strækker sig fra Jersie Strand 
i nord til Ølby Lyng i syd, består af revlerne 

nYe tider For StaUningS ø  – eller?
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Staunings Ø og Ølsemagle Revle, en lagune og på 
landsiden af denne, strandenge. 

Områdets karakteristiske revler og vegetation er 
forholdsvis unge. Ølsemagle Revle og Staunings 
Ø er dannet ud fra nedbrudt materiale som havet 
i dette århundrede har aflejret i den rolige, indre 
del af Køge Bugt. På grund af strøm og vind er af-
lejringen sket et godt stykke ude i bugten - først 

som et lavt rev under havoverfladen og sidenhen 
som en revle. 

Hele den marine del af habitatområdet, lagunen, 
revlerne og det meste af strandengene er desuden 
udlagt som et vildtreservat med forbud mod jagt, 
samt færdsel i perioder i dele af området. 

Vigtigste naturværdier 
Området er et af de sidste steder i Køge Bugtom-
rådet med veludviklede lagunedannelser og større 
naturlige strandengsområder. Klitterne på revlerne 
er meget begrænsede i areal, men er ikke desto 
mindre væsentlige, idet der kun pletvis er fore-
komst af klitter ved Øresundskysten. Den marine 
del udgør størstedelen af habitatområdet. 

Den lavvandede lagune er levested for mange 
plante- og dyrearter, der er knyttet til hav- og fersk-
vandsområder. Området er en kendt og værdifuld 
fuglelokalitet, både hvad angår ynglefugle og fugle 
på træk. 

Trusler mod områdets naturværdier 
Der er foretaget en tilstandsvurdering for de fleste 
af områdets naturtyper, og truslerne mod udpeg-
ningsgrundlaget er registreret. 

Mange af de naturtyper, som området er udpeget 
for at beskytte, vurderes at være påvirket af atmos-
færisk kvælstofdeponering (eutrofiering). Flere 
steder er der problemer som følge af tilgroning 
pga. manglende afgræsning eller forringet vand-

udskiftning. Desuden er invasive arter og færdsel 
en trussel for naturværdierne flere steder i området. 

Målsætning 
Det overordnede mål for området er at sikre gun-
stig bevaringsstatus for en række naturtyper knyttet 
til marin natur; kystnatur og mindre områder med 
tør hede og surt overdrev. 

Indsatsen vil helt overvejende dreje sig 
om sikring af og/eller genindføre lysåbne 
forhold ved rydning af opvækst og drift 
(græsning og/eller høslet) af naturtyperne 
samt sikrer større gennemstrømning og 
vandskifte i lagunen. Både for lagunen og 
for bugten skal der ske en reduktion i tilled
ningen af næringsstoffer. Desuden skal der 
på de terrestriske naturtyper gennemføres 
en indsats over for invasive plantearter.

Kort sagt, der skal fjernes uønsket beplantning 
(rørskov, rynket rose m.m.) og der skal sikres til-
strækkelig gennemstrømning i lagunerne.

SSG glæder sig meget over denne udmelding og 
vil, naturligvis, følge op på sagen i kommende 
numre af Strandsiden.

Hele indsatsplanen kan læses på Naturstyrelsens 
hjemmeside: http://www.naturstyrelsen.dk
Skriv 147 Ølsemagle i søgefeltet

Direkte link: http://tinyurl.com/stauning

nYe tider For StaUningS ø  – eller?  

http://tinyurl.com/stauning



Dagsorden: 

1. Valg af dirigent

2. Bestyrelsens beretning for det forløbne år

3. Foreningens regnskab fremlægges til beslutning
Regnskabet kan ses på foreningens hjemmeside: www.ssgsolrod.dk.

4. Strandrensning
Orientering om forløb i 2011 og planer for 2012

5. Vagtordningen
Orientering om forløb i 2011 og planer for 2012
  
6. Fastlæggelse af årskontingent
Bestyrelsen foreslår uændret årskontingent på 200 kr., 
heraf 100 kr. til Strandrensningslauget.

 

7. Valg af medlemmer og suppleanter til bestyrelsen
Se Bestyrelsens medlemmer i Strandsiden
Følgende medlemmer afgår efter tur: 
Hans Odder, Berit Bjergbæk Olsson, Preben Larsen og Keld Wohlert
Suppleant: Jens Bang Liebst

7. Valg af 1 revisor og 1 revisorsuppleant til at gennemgå 
regnskabet for det kommende år
Nuværende revisor er Mathias Fisker.
Nuværende revisorsuppleant er Mark Deelman.

8. Indkomne forslag
Indkomne forslag ligger på hjemmesiden www.ssgsolrod.dk under 
menupunktet Aktuelt > Generalforsamlinger. Hvis der er indkomne 
forslag, er der henvisning til dem på hjemmesidens forside. 
Forslag til behandling på generalforsamlingen skal være bestyrelsen i 
hænde senest den 15. februar.

indkaldelSe til generalForSamling i 
Solrød StrandS grUndejerForening 

Grundejerforeningen afholder ordinær generalforsamling 
torsdag d. 29. marts 2012 kl. 19.30

I Aktivitetscentrets store sal, Solrød Center 85, 2680 Solrød Strand


